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В исследовании рассматривается вопрос организации Западного фронта российской армии 

в августе 1915 г., оказавшего огромное влияние на ход боевых действий Первой мировой войны. 

Цель статьи – выяснить целесообразность формирования Западного фронта российской 

армии и особенности системы управления. 

Материал и методы. На основе широкого круга архивных и мемуарных источников 

анализируется создание системы управления Западным фронтом российской армии. 

Использованы общенаучные (анализ, синтез, индукция и дедукция) и специально-исторические 

(историко-генетический, историко-системный) методы исследования. 

Результаты и их обсуждение. Изучение системы управления фронтом позволяет оценить 

возможности оперативного и стратегического управления фронтом, отдельными армиями и 

корпусами при планировании боевых операций. В статье анализируется система 

формирования полевых управлений армий фронта на основе штабов военных округов, 

созданных в предвоенный период. Охарактеризована деятельность управлений штаба фронта, 

взаимодействие с местной администрацией в вопросах снабжения армий. 

Заключение. Сжатые сроки, отводимые на организацию системы управления Западным 

фронтом, привели к созданию штабной структуры на основе штабов Северо-Западного 

фронта. Полевые управления армий фронта формировались на основе штабной структуры 

военных округов, появившейся в предвоенный период. Исследование задач управлений штабов 

фронта, армий и корпусов позволяет сделать вывод о выстраивании четкой вертикали 

штабного управления фронтом в соответствии с военным законодательством Российской 

империи. 
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The issue of shaping Russian Army Western Frontline in August 1915 which greatly influenced the 

military activities of the First World War is considered in the article. 

The purpose of the article is to find out the expediency of shaping Russian Army Western Frontline 

as well as features of its management system.  

Material and methods. On the basis of a vast number of archive and memoir sources, setting up 

the system of the Russian Army Western Frontline management is analyzed in the article. General 

scientific (analysis, synthesis, induction and deduction) as well as special historical methods (the 

historical genetic and the historical system) are used in the research. 

Findings and their discussion. The study of the management system of frontlines makes it possible 

to assess the possibilities of the operation and strategic management of the frontline, separate armies 

and military buildings while planning combat operations. The system of shaping field management 

sections of the frontline armies on the basis of pre-war Military Area Headquarters is analyzed in the 

article.  The activities of the management sections of the Frontline Headquarters are characterized, as 

well as their interaction with local administrations concerning the Army provision.  

Conclusion. The limited time for setting up the system of the Western Frontline management 

resulted in creating the Headquarters on the basis of the North-Western Frontline Headquarters. 



Field management sections of the Frontline armies were created on the basis of the headquarter 

structure of the pre-war military areas. The study of the tasks of the Frontline headquarter, armies 

and military buildings management makes it possible to conclude that a clear system of the Frontline 

headquarter management in accordance with the Military legislation of the Russian Empire was 

constructed.  
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